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تعطیلات  افزایش  لایحــه  آنلاین:  اقتصاد 
آخر هفته در مجلس تصویب شده، بنابراین 
روز شــنبه به عنوان دومیــن روز تعطیلات 
آخر هفته در نظر گرفته شــده اســت، ولی 
اســماعیلی، رئیــس کمیســیون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی، با اشاره به تصویب 
تعطیلی شنبه ها در صحن مجلس، اظهار 
کرد: اکثر نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با تعطیلی شنبه ها موافق بودند، زیرا معتقد 
بودند نباید فرصت های تعامل اقتصادی با 
جهان را از دســت بدهیم. رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس در پاســخ به این ســؤال 
کــه شــنبه ها از کی اجرا می شــود؟ گفت: 
اگر شــورای نگهبان در ۱۰ روز آینده مصوبه 
مجلس مبنی بر افزایش تعطیلات هفته ها 
را تأیید و رئیس مجلس ابلاغ کند، تعطیلی 
شــنبه ها از اواخر خرداد امسال باید اجرائی 
شود. رئیس کمیسیون اجتماعی با اشاره به 
استفتا از دفاتر سه مرجع تقلید و همچنین 
رهبر انقلاب درباره تعطیلی شنبه ها، گفت: 
هر ســه مرجع تقلید و همچنین دفتر رهبر 
انقلاب با تعطیلی شنبه ها مشکلی نداشتند. 
این مسئله به معنای آن است که این مصوبه 
از نظر شرعی مشــکل ندارد. ازاین رو انتظار 
این اســت که شــورای نگهبان دربــاره این 
مصوبه از نظر قانونی و شرعی ایرادی وارد 
نکند. اگر شورای نگهبان در ۱۰ روز آینده این 
مصوبــه را تأیید و رئیس مجلس ابلاغ کند، 
تعطیلی شنبه ها از اواخر خرداد امسال باید 
اجرائی شود. نایب رئیس مجلس توضیحی 
داده که به این ســؤال پاسخ می دهد. طبق 
قانــون جمعه تعطیل رســمی ماســت و 
شــنبه فقط برای آنهایی تعطیل اســت که 
ساعت کاری موظفی دارند. در نتیجه برخی 
شرکت های خصوصی ملزم به تعطیل کردن 
نیستند. به جز این ۲۱۶ نفری که به تعطیلی 
شــنبه ها رأی دادند، یک نامــه با امضا های 
مهم ۳۶ تشکل اقتصادی هم وجود داشت 

که وزن کفه شنبه را سنگین تر می کرد. 

تتلو به حبس محکوم شد
ایلنــا: وکیل امیرتتلو با اشــاره به صدور حکم موکلــش درباره آخرین 
جزئیــات ایــن پرونــده و مخالفت دادگاه بــا آزادی تتلو بــا قید وثیقه 
توضیحاتــی ارائــه کرد. الهــام رحیمی فر با تأییــد خبر صــدور و ابلاغ حکم 
امیرحســین مقصودلو معروف بــه تتلو درباره جزئیــات آن عنوان کرد: اعلام 
جزئیــات ایــن حکم را بــه مصلحت موکلــم نمی دانم، ولــی به صورت کلی 
بخواهــم بگویم حبس های کوتاه مدت و بلندمدت و برخی مجازات های تبعی 
و تکمیلی دارند که باید نســبت به این مسئله با موکل بررسی و مشورت کنیم 
و تصمیــم بگیریم که اعتراض انجام بدهیــم یا خیر. وی درباره زمان صدور و 
ابلاغ این حکــم افزود: دقیقــا همان طور که دادگاه اعلام کــرده بود  طی یک 
هفتــه در زمان مقتضی رأی صادر خواهد شــد، این حکم صادر و ابلاغ شــد. 
یعنی اگر اشــتباه نکنم هفته گذشــته در روز ۲۵ اردیبهشت رأی به بنده ابلاغ 
شــد. وکیل امیر تتلو گفت: به لحاظ حقوقی اگر نظر من ملاک باشــد، شــاید 
اعتراض به رأی صادر شــده را داشــته باشــم  اما در دیدار با موکلم مشاوره و 
توضیحاتم را می دهم و با هماهنگی تصمیم می گیریم اعتراض انجام شــود یا 
خیر؛ چون این پرونده شــرایط خاصی دارد. وی درباره احتمال آزادی موکلش 
بــا قــرار وثیقه گفت: ما ایــن درخواســت را کرده ایم، اما تا ایــن لحظه مورد 
پذیرش واقع نشــده اســت. همچنین قوه قضائیه اعلام کرد: گفتنی اســت در 
جریان روند بررســی پرونده امیرحسین مقصودلو در محاکم استان تهران هیچ 
فــردی یا افرادی به عنوان شــاکی خصوصی از او شــکایت نکرده و هیچ گونه 
پرونده ای با عنوان شــاکی خصوصی برای تتلو تشکیل نشده است. امیرحسین 
مقصودلــو ملقب به تتلــو ۱۵ آذرمــاه ۱۴۰۲ در مرز بــازرگان تحویل ایران و 
بازداشــت شد. تشویق نسل جوان به فســاد و فحشا و فراهم کردن شرایط آن، 
فعالیت تبلیغی علیه نظام، دایر کردن ســایت شــرط بندی برای قمار و تشویق 
دیگــران به آن، انتشــار محتویات مســتهجن در قالب تولیــد کلیپ و آهنگ، 
تحریــک و دعوت از مخاطبان  بــه ارتکاب جرایم منافــی عفت، مصرف مواد 
مخدر، اجتمــاع و تبانی علیه امنیت کشــور با توصیه به هــواداران، فعالیت 
آموزشــی و تبلیغی مغایر شرع اسلام، اتهامات امیرحســین مقصودلو در این 

پرونده است.

برگرداندن سرکرده فراری باند موادمخدر به کشور
ایسنا: رئیس پلیس بین الملل فراجا از دستگیری و استرداد عضو اصلی باند 
خرید و فروش موادمخدر در یکی از کشــورهای همســایه خبر داد. سردار 
مجید کریمی در تشریح جزئیات این خبر گفت:  فردی که یکی از سرکرده      های خرید 
و فروش مواد مخدر بوده و اقدام به تشکیل یک باند قاچاق مواد مخدر کرده بود، 
از ســوی پلیس مورد شناسایی قرار گرفت. این فرد با همکاری سایر اعضای گروه، 
نسبت به خرید و فروش مواد مخدر از نوع هروئین اقدام کرده و به خارج از کشور 
متواری شده بود که در همین راستا با اعلام مراجع قضائی موضوع دستگیری این 
فرد در دســتورکار مأموران پلیس بین الملل فراجا قرار گرفت. وی با بیان اینکه این 
فرد به یکی از کشورهای منطقه متواری شده بود، گفت: پلیس بین الملل  با استفاده 
از ظرفیت های سازمان اینترپل و هماهنگی های لازم با اینترپل کشور در کوتاه ترین 
زمان ممکن مشخصات محل اختفای وی را به منظور شناسایی و دستگیری متهم 

به اینترپل منعکس کرد. 

تلاش برای نابودی درختان ازگل موضوع تذکر یک عضو شورای شهر بود

نامهربانی با درختان پایتخت
خبر خبر

جامعهجامعه

شــرق: هنوز نگرانی بابت حصارکشــی پــارک لاله برای ســاخت 
مجموعه فرهنگی تمام نشــده، یک روز خبر می رســد که شهرداری 
برای ســاخت زورخانه در پارک های تهــران برنامه دارد و روز دیگر با 
وجود مخالفت های منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران، سخن از 
ساخت کلبه های تفریحی پنج ستاره در بوستان های جنگلی می دهند.  
درختان پایتخت چند دهه است که در معرض خطر هستند. مدیران 
شهری تأکید دارند   در این دوره رکورد درختکاری شکسته شده، اما آمار 
و ارقام چیز دیگری می گوید. تذکرات برخی از اعضای شــورای شهر 
هم حکایت از نگرانی برای حفظ درختان باقی مانده در پایتخت دارد. 
روز گذشــته  رئیس کمیته نظارت شورا در واکنش به قطع اشجار در 
محدوده خارج از پروژه در منطقه ازگل، خطاب به شــهرداری تهران  
تذکر داد که شهرداری نباید به هر قیمتی به دنبال کسب درآمد باشد. 
مهدی اقراریان، عضو شــورای شــهر تهران، با پخش فیلمی از قطع 
درختان که مربوط به احداث یکی از پروژه های تهران بود، در این زمینه 
گفت: این فیلم، گویای آن است که متأسفانه عواملی در حال ریختن 
سیمان پای اشجار در محدوده احداث پروژه های عمرانی شهر تهران 
هســتند. این فیلم در بازدید بنده تهیه شده و گویای آن است که این 
درختان خارج از محدوده پروژه قطع شــده اند؛ از این رو از شهرداری 
تهران درخواست دارم تا اهتمام بیشتری  به نگهداری درختان سرسبز 
و محیط زیســت داشته باشــند. او ادامه می دهد:  من این فیلم را که 
متعلق به محله ازگل در منطقه یک شهرداری تهران است، به نمایش 
گذاشتم تا در آینده کســی نتواند به دروغ عنوان کند که این درختان 
دارای آفت  و خشک شده بودند. نکته ما این است که شهرداری تهران 
نباید به هر قیمتی به دنبال کسب درآمد باشد. نابودی باغ های تهران، 
هیچ دســتاوردی  جز افزایش آلودگی هوای شــهر نخواهد داشت. 
اقراریان با بیان اینکه ما با دو موضوع قطع درختان در خارج و داخل 
از پروژه مسئله داریم، خطاب به حامیان و فعالان محیط زیست گفت: 
امیدواریم این مسئله از سوی این افراد پیگیری شده و شهرداری تهران 
در این زمینه روشنگری کند اما شهرداری تهران در این مدت چقدر از 
قطع درختان کسب درآمد کرده است؟ بهروز شیخ رودی، کارشناس 
اقتصاد شهری، در این باره می گوید : از ابتدای دوره ششم تا پایان بهمن 
۱۴۰۲ شــهرداری تهران از محل جریمه قطع درختان در شهر تهران 
هزار و ۶۰۳ میلیارد تومان درآمد کســب کرده  که این رقم نســبت به 
دوره پنجم ۱۳۵ درصد رشــد داشته اســت. ساخت کلبه پنج  ستاره 
در بوســتان های جنگلی که شنبه ۳۰ اردیبهشت از سوی مدیرعامل 
شرکت ســرمایه گذاری و مشــارکت های اجتماعی شهرداری تهران 
مطرح شد، با واکنش مهدی چمران روبه رو شد. نوید خاصه باف گفته 
بود در ساخت هتل کوهستان هیچ گودبرداری صورت نخواهد گرفت 
و با سازه های سبک، کلبه هایی ساخته خواهد شد تا بافت جنگل احیا 
شود. او تأکید کرده حفظ محیط زیست اولویت اول ماست.  کلبه های 

جنگلی  ای ساخته خواهند شد که امکانات اقامتی پنج ستاره را خواهند 
داشت. البته این طرح در حال مطالعه است و مشاور باید بررسی کامل 
را انجام دهد که چگونه طرح پیاده شود که هیچ آسیبی به جنگل و 
بوستان های جنگلی وارد نشود. مهدی چمران اما در واکنش به این 
خبر، به خبرنگاران می گوید: هنوز در این باره چیزی به شورا ارسال نشده 
و قطعا چنین موضوعاتی تا در شورا تصویب نشود، عملیاتی نخواهد 
شد. پیشــنهادهایی در این زمینه ارائه شده بود و میراث فرهنگی نیز 
نسبت به موضوع ساخت هتل تشویق و ترغیب بسیاری دارد. بنابراین 
شــهرداری در زمین هایی کــه در اختیــار دارد، می خواهد هتل هایی 
بسازد، اما این موضوع در پارک نیست. در حقیقت در بوستان ها به جز 
آنچه  تصویب شــده، مگر در شــرایط خاص، چیزی ساخته نخواهد 
شد. در پارکی که سبز اســت جای هیچ چیزی جز مسجد، کتابخانه 
و تأسیساتی همچون سرویس بهداشتی و انبارهای تأسیسات نیست. 
او در پاسخ به پرسش دیگری درباره قطع درختان در بوستان چیتگر 
نیز می گوید: آقای مختاری، مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز 
شــهر تهران، امسال و سال گذشته درخصوص ابتلای این درختان به 
نوعی بیماری توضیحاتی را ارائه کرده بودند؛ لذا هیچ احمقی حتی 
پیدا نمی شود برود در چیتگر درخت قطع کند. اما اگر درختی خشک 
می شود و قطع می کنند، دستاویزی می شود که هر کسی در گوشه ای 
برای خود موضــوع را مطرح کند. نقی عزیزی، معاون فنی اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران نیز درباره قطع درختان چیتگر 
به ایسنا گفته اســت: آمار قطع ۱۶ هزار درخت را تأیید می کنم. البته 
این درختان آفت زده هستند و با گونه های مناسب جایگزین می شوند، 
ولی «خشکاندن درخت» از نظر حقوقی و فنی عبارت درستی نیست. 
درختان با چالش هایی مانند کاهش بارش و آب چاه ها، افزایش گرما 
و آلودگی هوا مواجه بوده اند. این درختان زمانی کاشته شدند که همه 
چاه ها و رودخانه های تهران پر آب بودند، پایتخت به این وسعت نبود 
و مشــکل آب آشامیدنی وجود نداشــت. او با بیان اینکه درختان این 
پارک ها درحال حاضر حدود ۵۰ ســال دارند، می گوید: «دیرزیســتی» 
عامل مهمی در ضعیف شــدن درخت اســت و زمانی که با کم آبی، 

افزایش گرما و آلودگی هوا همراه شود، مستعد آفت زدگی می شود. 
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران در ادامه 
با اشــاره به وسعت پارک های جنگلی شــهر تهران گفته پارک های 
جنگلی تهران از خجیر، سرخه حصار و لویزان تا چیتگر بیش از دوهزار 
هکتار وسعت دارند و به طور متوسط اگر ۱۰ هزار اصله درخت در هر 
هکتار کاشته شده باشد، این پارک ها دو میلیون اصله درخت را در خود 
جای داده اند. اگر در این تعداد درخت که حدود ۵۰ ســال قبل کاشته 
شــده اند، ۱۶ هزار درخت آفت زده قطع شــود، آمار خیلی خطرناکی 
نیست، اگرچه از نظر عددی زیاد به نظر می رسد. در پارک های جنگلی 
تهران هیچ عملیات بهداشــتی و پرورشی در سال های گذشته برای 
درختان انجام نشده است. این درختان مانند جمعیتی است که همه 
هم ســن و هم نژاد هستند. در این شرایط، احتمال حمله آفت به آنها 
وجود دارد. در این مدت باید کارهای بهداشــتی و پرورشــی صورت 
می گرفت و به  مرور زمان درختان ضعیف و مریض با گونه های دیگر 
جایگزین، تنوع گونه ای ایجاد و گونه های ســازگارتر و کم نیاز کاشــته 
می شــد. او با بیان اینکه از سه سال قبل موضوع خشکیدگی درختان 
در اداره کل منابع طبیعی تهران مطرح شــده است، می گوید: از سال 
گذشــته عملا وارد شــدیم. هم ما و هم نهادهای نظارتی از درختان 
آماربرداری  و گونه های دارای مشکل را نشانه گذاری کرده ایم. در  سال 
جاری مجوز قطع درختان را می دهیم. این مجوز برای سرخه حصار 
و خجیر داده شــده و برداشــت ها انجام و درخت مناســب کاشــته 
شــده اســت. در حال حاضر قطع درختان بیمــار پارک های جنگلی 
چیتگر و لویزان را پیگیری می کنیم تا در یک برنامه زمان بندی شــده 

انجام شود. 
او دربــاره طرح جایگزین کردن درختان پیر و آفت زده پارک چیتگر نیز 
گفته اســت: شــهرداری منطقه ۲۲ طرح جایگزین را نوشته و به ما 
ارائه کرده اســت تا آن را در کمیته فنی بررسی کنیم. در صورت تأیید 
گونه های پیشنهادی در کمیته فنی، مجوز قطع را به منطقه و پیمانکار 
می دهیم و به جای آن گونه های تأیید شده کاشته می شود. تحت فشار 
برای افزایش ســرعت قطع درختان پیر و آفت زده هستیم تا آفت به 
درختان سالم سرایت نکند. اگر درخت آفت زده و خشک شده را قطع 
نکنیم، آفت به ســرعت به سایر درختان سرایت می کند و یک پارک از 
بین می رود. هنگام کرونا نیز قرنطینه انجام و بیماران فوت شده با تدابیر 
ویژه ای دفن می شدند تا از ســرایت بیماری جلوگیری شود. به گفته 
عزیزی، گونه های پهن برگ، کم نیــاز به آب و بومی جایگزین درختان 
دیرزیست و آفت زده می شوند.چرا باید عمدی برای خشکاندن درختان 
در کار باشد؟ وقتی درختی دچار آفت می شود،  باید از بین برده و با یک 
درخت جدید جایگزین شــود.  آیا با قطع ۱۶ هزار اصله درخت از دو 
میلیون اصله درخت امکان ساخت وساز وجود دارد؟ با قطع ۱۶ هزار 

درخت در دو هزار هکتار ساخت وساز ممکن نیست.

جزئیات جدید درباره 
تعطیلی آخر هفته


